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Bármennyire meg-
lepheti is a kívül-
állókat, a tudo-
mányt nem lehet 
demokratikusan 
irányítani. Mivel 
a tudósok között 
világos „csípés-
rend” uralkodik, 
a jobbakat, a rang-
sorban „feljebb
levőket” kell 
nagyobb lehetősé-
gekhez juttatni, 
és ennek nem 
a többségi szava-
zás a célravezető 
módszere.

Áram-
vonalasított 
„csípésrend” 

Hogyan változott 
az akadémiai
kutatóhálózat 

a Pálinkás-korszakban?

„A nemzetközi versenyképesség terén le-
hetőségeink határaihoz értünk, hiszen kor-
szerű nagy műszerek nélkül nehéz helytáll-
ni. Egy ideig mezítláb is versenyezhetünk a 
sportcipőben futókkal, ha jobb a taktikánk, 
vagy levágunk néhány kanyart, de erre nem 
lehet berendezkedni, ezt hosszabb távon 
senki sem bírja” – mondta egy akadémiai in-
tézeti kutató. Ez lenne a helyzet? Mi válto-
zott Pálinkás József elnöksége alatt?

Ötvös Zoltán

2008 májusától vezeti a Magyar Tudomá-
nyos Akadémiát a debreceni illetékességű 
fi zikus, Pálinkás József. Tudományos ered-
ményei mellett megválasztásában nagy 
szerepet játszhatott politikai előélete. Jog-
gal feltételezhették róla, hogy az első Or-
bán-kormány idején miniszterként is dol-
gozó akadémikus kapcsolatrendszerének 
köszönhetően hatékonyan tudja az Akadé-
mia érdekeit szolgálni, az elkerülhetetlen 
megújulást elindítani. Elődje, Vizi E. Szil-
veszter hatéves elnöksége alatt mindunta-
lan reformokat emlegetett, de az Akadé-
mia intézethálózata alig változott.

Márpedig lépni kellett. 1990 után sok te-
hetség külföldre ment, vagy éppen sokkal 
jobban fi zető pályát választott. A fi zetések 
azóta sem javultak. Bársony István, az MTA 
Műszaki Fizikai és Anyagtudományi Kutató-
intézetének (MTA MFA) igazgatója szerint 
a magyar professzori fi zetés nagyjából meg-
egyezik a holland minimálbérrel. Számolni 
kell azzal, hogy minden kiemelkedő tehet-
ségű munkatársat jól fi zető állás vár külföl-
dön. Pálinkás József, az MTA elnöke szerint 
jellemző, hogy aki teheti, külföldi egyete-
men tanul, s onnan nehéz a visszaút.

Pálinkás József sajnálatosnak tartja, hogy 
az elmúlt évtizedben kutatási berendezé-
sek beszerzése helyett elsősorban építke-
zés folyt a rendelkezésre álló forrásokból. 
Mára az akadémiai kutatóhálózat infra-
struktúrája nagymértékben elavult: az inté-
zetekben található műszerek valódi értéke 
könyv szerinti értékük mindössze 20 szá-
zaléka. A következő időszak legfontosabb 
feladatai ezért az akadémiai intézetek mű-
szerparkjának korszerűsítése. Jövőre 300 
milliós külön keret segíti az akadémiai mű-
szerbeszerzéseket, illetve műszerekre for-
dítható az új elnök szellemi „zászlóshajójá-
nak” nevezhető Lendület Program egymil-
liárdos támogatásának egy része is.

Az MTA MFA utoljára 2002-ben, a Szé-
chenyi-tervből kapott jelentős – 120 millió 
forintot meghaladó – célzott műszertámo-
gatást. Bársony István igazgató szerint ha 
tétlenül vártak volna kormányzati támoga-
tásra, akkor ma már nem tudnának dolgoz-
ni a lepusztult épületeikben és az elhasz-
nált berendezéseikkel. Ezért minden ere-
jükkel arra törekedtek, hogy az elnyert ku-
tatási projektek beruházási forrásait, vala-
mint szabadfelhasználású forrásaikat össz-
pontosítva fordítsák ügyes gazdálkodás-
sal az elengedhetetlen beszerzésekre. Elő-
nyös együttműködések keretében, szolgál-
tatások biztosításával próbálnak hozzájutni 
nem mindig új, de az eredeti ár töredékéért, 
20–80 millió forintért megvásárolható, be-
rendezésekhez.

Eddig egyetlen Nobel-díjjal elismert ku-
tatási eredmény sem született a Magyar Tu-
dományos Akadémia kutatóintézeteiben. 
Lehet, hogy nem is ez a feladata a háló-
zatnak? – kérdezem Pálinkás József elnök-
től, aki szerint, ha valaki kutatónak megy, 
ilyen szintű elismerésre kell törekednie. 
Az utóbbi időszakban is született számos 
olyan eredmény – például a Fodor Zoltán 
és Katz Sándor nevéhez fűződő, a proton 
belső szerkezetén alapuló tömegmeghatá-
rozás –, amelyet a nemzetközi tudományos 
közélet megalapozó felismerésként ismer 
el. Nobel-díjat eddig mégsem kaptunk, sőt, 
aki fi gyel, láthatja, hogy a tehetős államok 
kutatóközpontjaiban dolgozók inkább esé-
lyesek ilyen elismerés besöprésére. Ebből 

azonban nem következik, hogy aki igazán 
nagyot akar dobni, mindenképpen külföld-
re kell mennie.

A legkiválóbb kutatóhelyek értékőrzé-
se és a nemzetközileg is versenyképes ku-
tatási témák kiemelt támogatása jegyében 
indult el a Lendület Program. Az intézet-
hálózat megújítását is célzó program egy-
szerre jelenti az eddig külföldön dolgozó 
(és anyagi okokból hazajönni képtelen) ku-
tatók Magyarországra hívását nemzetkö-
zi mércével mérve is versenyképes fi zetés-
sel, illetve az Akadémia kutatóintézet-há-
lózatának fokozatos minőségi megújítását. 
Pálinkás József szerint a program lehetősé-
get ad arra is, hogy elinduljon a kutatóinté-
zetek minőségi megújítása-átalakítása anél-
kül, hogy kívülről, erőszakosan nyúlnának 
bele az intézetek működésébe.

A pályázatra nemzetközileg elismert, ki-
emelkedő teljesítményt felmutató, 45 évnél 
fi atalabb kutatók jelentkezhetnek. A nyer-
tesek havi bruttó 876 ezer forintos kutató-
csoport-vezetői fi zetéssel alapíthatnak ön-
álló kutatócsoportot, az akadémiai kutató-
intézet jól felszerelt laboratóriumot bizto-
sít. Az MTA öt évre biztosítja a támogatást. 
A rendkívül szigorú pályázati feltételek el-
lenére tavaly huszonnégy, idén huszonkét 
pályázat érkezett. A tavalyi öt nyertes el-
ső eredményei azonban több mint ígére-
tesek. A pályázati modell egyik fontos ele-
me, hogy a nyertesek csaknem annyi továb-
bi külső pályázati forrást hoztak az intéze-
tüknek, mint amennyit a központi költség-
vetésben rájuk költöttünk.

Kiss László fi zikus-csillagász a Lendület 
Program első évi nyertesei közül legtávo-
labbról, az ausztráliai Sydney-ből tért haza. 
Számára a visszajövetel szakmai okok miatt 
volt vonzó: egy önálló kutatócsoport létre-
hozása, majd sikeres vezetése olyan kihívást 
jelentett, ami a nemzetközileg is verseny-
képes fi nanszírozással egybekötve kellően 
erős érv volt a sydney-i élet feladása mellett. 
Jelenleg a csillagászati kutatóintézet munka-
társaiból, illetve a Kiss László korábbi szege-
di tanítványaiból toborzott kutatócsoport a 
más csillagok körül keringő bolygórendsze-
rek problémáival foglalkozik, kiemelt fi gyel-
met szentelve a Kepler-űrtávcső rendkívül 
pontos mérési adatainak. Kiss László a kuta-
tómunka napi kihívásai mellett aggodalom-
mal fi gyeli a magyar tudományfi nanszírozás 
körüli bizonytalanságot. A kutató egy ápri-
lisban elnyert pályázatának egyik fontos cél-
ja Fűrész Gábor hét éve Bostonban dolgo-
zó fi atal csillagász hazahozatala lenne, ám a 
pályázati pénzek befagyasztása miatt a prog-
ram határozatlan ideig csúszik. „Fiatal kollé-
gámnak legkésőbb a jövő év elején meg kell 
tudnom mondani, hogy jöhet-e haza. A bi-
zonytalanság nagyon frusztráló” – fogalmaz-
ta meg érzéseit a kutató.

Az MTA Szegedi Biológiai Központjának 
főigazgatója, Ormos Pál szerint egy kutató-

hely sikerességét alapvetően az határozza 
meg, hogy a témavezetők milyen programo-
kat visznek. Ha olyan témákat választanak, 
amelyek a nemzetközi életben is kurrensek, 
akkor könnyebben nyerhetnek el pályázati 
pénzeket. A szegedi biofi zikus szerint olyan 
szakemberek kellenek, akik ismerik a világ-
ban zajló folyamatokat. Az SZBK szakterü-
letén a nemzetközi élvonalhoz tartozik, de 
egyre nehezebb tartani a versenyt – a kor-
szerű műszerek nélkül kimaradunk a világ-
ban zajló technológiai forradalomból.

„Az MTA-nak nem reformokra, hanem 
folyamatos megújulásra van szüksége” – ál-
lítja Pálinkás József, aki támogatja a Hidro-
biológiai Kutatóközpont és Tiszakutató In-
tézet létrehozását. A Balatoni  Limnológiai 
Kutatóintézet, az Ökológiai és Botanikai 
Kutatóintézet, valamint az intézet osztá-
lyaként működő Magyar Dunakutató Állo-
más mellett ugyanis igény mutatkozott egy, 
a Tisza-kutatás köré szerveződő akadémiai 
kutatóhely létrehozására. Ennél sokkal elő-
rébb tart a budapesti Műegyetem területén 
épülő új akadémiai természettudományi 
kutatóközpont. A 9,5 milliárdos beruházás-
sal kialakítandó helyre – a telek és az épület 
akadémiai tulajdonba kerül – költözik a Ké-
miai Kutatóközpont, a Pszichológiai Kuta-
tóintézet, a Geokémiai Kutatóintézet és az 
SZBK Enzimológiai Intézete. A Műegyetem, 
az ELTE és az új központ együtt az ország 
legnagyobb tudásközpontja lesz. A munka 
2013 elején indulhat. A költözést követően 
felszabaduló épületeket az Akadémia érté-
kesíti – a Kémiai Kutatóközpont eladásából 
akár hárommilliárd is befolyhat.

Az intézethálózat az utóbbi hónapokban 
nemcsak eredményei miatt került a sajtó-
ba, hanem egyes új intézetvezetők kívül-
állók számára különösnek tűnő döntései 
 miatt. Körösényi András, a Politikatudomá-

nyi Intézet új vezetője tudományos celebe-
ket – Galló Béla, Kéri László – bocsátott el. 
Máig nem csitul a vihar a fi lozófi ai intézet-
ben. Senki sem vitatja, hogy az akadémiai 
kutatóknak időről időre publikál niuk kell, 
és az sem árt, ha be-bejárnak az intézetük-
be, de nehezen emésztették meg a kollégák, 
hogy az intézetvezető maga dönti el, melyik 
publikáció mit ér, s ezen szubjektív érték-
ítélet alapján marad vagy kerül utcára va-
laki. Munkaügyi perek mérgezik a fi lozó fi ai 
intézet légkörét – arra is régen volt példa, 
hogy közel ezer ember írjon alá petíciót az 
intézeti dolgozók érdekében.

A viharos helyzet miatt olyan vélemé-
nyek is felvetődtek, hogy szükség van-e 
egyáltalán fi lozófi ai (politikatudományi 
stb.) intézetre? Az MTA elnöke szerint az 
intézetek létét nem fenyegeti veszély. Szük-
ség van rájuk, mert bizonyos társadalomtu-
dományi kérdések megválaszolása nemzeti 
feladat. „Az értékelés szempontjairól lehet 
vitatkozni, de egy dologban nincs kivétel: 
a kutatók tudományos teljesítményét érté-
kelni kell. Fel kell mutatni, hogy mit hoztak 
létre az adófi zetők pénzéből az adófi zetők 
érdekében” – üzent Pálinkás József.

Az akadémiai intézetek költségvetésé-
nek valamivel több, mint a felét állja az ál-
lam, a másik felét hazai és külföldi pályá-
zati pénzekből, illetve ipari megbízások-
ból teremtik elő. Utóbbival a matematiku-
sok, természettudósok tudnak élni, a Zene-
tudományi Intézet ipari megbízásainak szá-
ma ellenben felettébb csekély. Az MTA el-
nöke szerint kiszolgáltatottá teszi az intéze-
teket, hogy működési költségük mindössze 
felét kapják automatikusan, a többit elő kell 
teremteniük. A cél az, hogy a német Max 
Planck Intézethálózat nyolcvanszázalékos 
alapfi nanszírozási arányát érjük el.

Kenesei István, MTA Nyelvtudományi 
Intézet igazgatója szerint az MTA intéze-
tei között a humán tudományokkal foglal-
kozók tudják a legkevésbé kiegészíteni szű-
kös költségvetésüket kutatási pályázatok-
kal. Náluk valamivel jobb helyzetben van-
nak a társadalomtudománnyal foglalkozó 
kutatóhelyek. Az egyetlen itthon pályázha-
tó forrás, az OTKA kerete évek óta változat-
lan, márpedig a dolog természeténél fogva 
az EU által nyújtott lehetőségekből éppen a 
nemzeti kultúra (irodalom, nyelv, történe-
lem, néprajz) kutatása, illetve emlékeinek 
archiválása marad ki. Évek óta hangsúlyoz-
zák, hogy ezt a körülményt a hazai pályáza-
ti források elosztásánál fi gyelembe kellene 
venni, valamint hogy az OTKA keretét meg 
kellene emelni, amit a kormányok rendsze-
resen megígértek, aztán nem történt sem-
mi. Fontos lenne a fi atal kutatók számára vi-
lágos és egyértelmű pályaképet felvázolni. 
Ezek a helyüket a nemzetközi környezet-
ben kiválóan megálló tehetségek méltatlan 
anyagi körülmények között és egyértelmű 
perspektíva nélkül kötelezik el magukat a 
nekik kedves és az Akadémiának, illetve az 
országnak fontos kutatások iránt.

„Elnök úr igen gyors léptekkel »áramvo-
nalasította« az Akadémia hierarchiáját, szá-
mos vezető munkatársat lecserélt és jelen-
tős mértékben centralizálta a döntési fo-
lyamatokat” – állítja Kenesei István. Ezzel 
egységesebbé tette az MTA szervezetét és 
egyirányúvá a döntéshozatalt azokban az 
ügyekben, amelyekben a vezetés kezében 
vannak a döntési jogok. A korábbi „kétfejű” 
(főtitkári-elnöki) hatalommegosztást tehát 
felváltotta egy „cégszerű” struktúra, amely 
ha tartós eredményeket hoz, az egész ma-
gyar tudományosság javára válik. Bármeny-
nyire meglepheti is a kívülállókat, a tudo-
mányt nem lehet demokratikusan irányíta-
ni. Mivel a tudósok között világos „csípés-
rend” uralkodik, a jobbakat, a rangsorban 
„feljebb levőket” kell nagyobb lehetőségek-
hez juttatni, és ennek nem a többségi sza-
vazás a célravezető módszere. Az újdonsá-
gok közül ki kell emelni a sikeresnek mu-
tatkozó Lendület Programot, amely a kül-
földön dolgozó kiemelkedő magyar kutató-
kat hozza haza, és amelyet e szervezeti vál-
tozás nélkül valószínűleg nem lehetett vol-
na ilyen gyorsan és ekkora anyagi támoga-
tással elindítani.

Szervezettebb, rendezettebb lett a mun-
ka, a dolgok kezdenek a helyükre kerülni – 
értékeli a 2008 májusa óta elnöklő Pálinkás 
József munkáját Bársony István. Az anya giak 
terén azonban semmit sem javult a helyzet, 
sőt, ha jövőre valóban nem lehet pályázni 
hazai kutatás-fejlesztési forrásokra, akkor 
vegetáló üzemmódra kapcsolhatnak az in-
tézetek. A mesterségesen alacsonyan tartott 
fi zetéseket is meg kell emelni, mert az ma a 
kutatásban is megalázóan csekély.

Az előremenekülés jegyében tehát el-
indult a változás. A Lendület Program-
nak köszönhetően néhány szerencsés  fi atal 
nyugati nívón kutathat, de a döntő többség 
ezt nem mondhatja el magáról. Ez az álla-
pot azonban nem az Akadémián, vagy an-
nak elnökén múlik, hanem a társadalom ér-
tékrendjén és az ország gazdasági helyze-
tén. Illetve azon a kormányzaton, amely-
nek nem világosak a tudomány fejlesztésé-
vel kapcsolatos céljai.

Pálinkás József 
(fent) minőségi 
megújulásban bízik
Fotó: Szabó Bernadett

Kenesei István 
(középen) szerint 
az MTA elnöke gyors 
léptekkel áramvo-
nalasított
Fotó: Szabó Barnabás

Kiss László (lent) 
Sidney-ből tért haza
Fotó: Kocsis Zoltán


